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PATRONEM SEKCJI JEST CENTRUM INTELIGENTNEGO ROZWOJU

W yższa Szkoła Ekonomii 
i Innowacji w Lublinie 

to ciesząca się dziś prestiżem 
i stale umacniająca swoją po-
zycję na akademickiej ma-
pie Polska Uczelnia. Dzięki 
nowoczesnemu podejściu 
Władz do zarządzania, oraz 
umiejętnościom transfero-
wania wiedzy z otoczeniem 
Uczelnia stała się liderem 
niepublicznego szkolnictwa 
wyższego w województwie 
lubelskim. 

Władze Uczelni, na cze-
le z panią Kanclerz Teresą 
Bogacką, w sposób kon-
sekwentny, profesjonalny 
i wysoce efektywny realizują 
obierane cele, o czym świad-
czą liczne nagrody i wyróż-
nienia. 

Uczelnia stale się rozwija 
inwestując nie tylko w ka-
drę, ale także w infrastruk-
turę i laboratoria. Ponad 36 
tys. absolwentów, 1200 osób 
studiujących bezpłatnie, kil-
kuset obcokrajowców. Stale 
rośnie poziom rekrutacji 
i statystyki mówiące, że po-
nad 95 proc. absolwentów 
ma dobrą pracę, a to naj-
lepsze argumenty potwier-
dzające, że działania po-
dejmowane przez Kanclerz 
WSEI Panią Teresę Bogacką 

w bardzo dużym stopniu 
wpływa na inteligentny 
rozwój organizacji, ale tak-
że wpływa na rozwój całego 
województwa. 

— Nasze rozwiązania ba-
zują na analizie trendów 
europejskich i światowych 
w poszczególnych obszarach, 
które uwzględniamy w pro-
gramach kształcenia. Celem 
jest wykreowanie i wykształ-
cenie nowoczesnego i oby-
watelskiego społeczeństwa 
wyposażonego w niezbędne 
narzędzia, wiedzę i umiejęt-
ności praktyczne, dostosowa-
ne do rosnących wymagań 
pracodawców —  podkreśla 
Teresa Bogacka, kanclerz 
Wyższej Szkoły Ekonomii 
i Innowacji w Lublinie.

Wysoki poziom kształcenia 
w WSEI znajduje odzwiercie-
dlenie w opiniach niezależ-
nych instytucji oceniających 
jakość kształcenia w szkolnic-
twie wyższym.

Jeszcze raz serdecznie gra-
tulujemy odznaczenia!

Sebastian Wach

R ozmawiamy na temat pro-
jektu pt. „Opracowanie 

systemu badań nieniszczących 
realizowanych w sposób ciągły 
wraz z opracowaniem opro-
gramowania sterującego pracą 
zgrzewarki liniowej w oparciu o 
analizę parametrów mechanicz-
nych zgrzewu liniowego”. Jego 
kierownikiem jest dr hab. inż. 
Łukasz Rauch.

Prace projektowe rozpo-
częte zostały w styczniu 2020. 
W pierwszej kolejności prace 
polegały na dwóch zadaniach: 
analizie i doposażeniu linii pilo-
tażowej oraz wykonywaniu ba-
dań laboratoryjnych własności 
mechanicznych i mikrostruktu-
ralnych.

— Dzięki pierwszemu został 
doprecyzowany zbiór parame-
trów linii produkcyjnej, któ-
rego ciągły monitoring rozbu-
dowuje bazę danych serwera 
TimescaleDB, spełniając zało-
żenia 4V dla rozwiązań typu 
BigData, mówi naukowiec.

Drugie z zadań skupia się na 
analizie laboratoryjnej własności 
gotowych wyrobów, dostarczając 
wiedzy o wpływie parametrów 
procesowych na własności me-
chaniczne i mikrostrukturalne. 

W ten sposób pozyskane zo-
staną dane, które pozwolą na 
zbudowanie metamodelu bazują-
cego na zależnościach statystycz-
nych i mechanizmach sztucznej 
inteligencji, co umożliwi bardzo 

szybką predykcję własności pro-
duktów. Rozwiąże to nie tylko 
problem buforowania danych, 
ale również umożliwi wpływ na 
sterowanie parametrami proce-
su w czasie rzeczywistym, wspo-
magając rolę operatora. Obecnie 
trwają prace nad zbudowaniem 
takiego rozwiązania, natomiast 
równolegle projektowany i im-
plementowany jest system kom-
puterowy, który będzie działał 
w architekturze mikroserwisów 
z wykorzystaniem platformy 
strumieniowania Kafka Apache. 
Dzięki temu po wykonaniu te-
stów na pilotażowej linii produk-
cyjnej możliwe będzie szybkie 
wdrożenie całego rozwiązania na 
inne linie produkcyjne w przed-
siębiorstwie, gdzie produkowany 
jest różny asortyment rur i profi-
li. Ponadto, system będzie uczył 
się na bieżąco pozyskując dane 
z nowych linii produkcyjnych, co 
będzie jednym najciekawszych 
innowacyjnych osiągnięć pro-
jektu, kończy dr hab. inż. Rauch.

Życzymy samych sukcesów!
Sebastian Wach

D oktor Kurańska prowa-
dzi badania z zakresu 

innowacyjnych technologii 
związanych z modyfikacją 
tworzyw poliuretanowych 
(PUR) surowcami pochodze-
nia naturalnego. Badania 
mają charakter interdyscy-
plinarny i łączą ze sobą tech-
nologię chemiczną, jak rów-
nież inżynierię materiałową 
z uwzględnieniem ochrony 
środowiska. 

W swojej pracy duży nacisk 
kładę na promocję nauki i in-
formowanie społeczeństwa 
o jej znaczeniu i konieczności 
prowadzenia badań nad bio-
-polimerami. 

Dr inż. Maria Kurańska 
z Wydziału Inżynierii i Techno-
logii Chemicznej Politechniki 
Krakowskiej w ramach projek-
tu EKO2IZOPUR finansowane-
go przez Narodowe Centrum 
Badań i Rozwoju zapropo-
nowała wykorzystanie jako 
surowca wyjściowego do pro-
dukcji materiałów termoizo-
lacyjnych roślinnych olejów 
posmażalniczych. 

Opracowanie technologii 
recyklingu surowcowego od-
padowych roślinnych olejów 

posmażalniczych metodą syn-
tezy chemicznej było głów-
nym celem projektu.

Zaprojektowaliśmy dwa 
rodzaje wysokoefektyw-
nych natryskowych sys-
temów poliuretanowych: 
piankę otwartokomórkową 
oraz zamkniętokomórkową. 
Poliuretanową piankę otwar-
tokomórkową charakteryzuje 
bardzo mała gęstość pozorna 
(poliuretan stanowi około  
1 proc.), co powoduje że jest 
to materiał bardzo lekki, paro-
przepuszczalny, idealny do za-
stosowań np. na poddaszach. 

Z kolei poliuretanowa 
pianka zamkniętokomórko-
wa charakteryzuje się około 
3-4 razy większą gęstością 
pozorną oraz lepszym współ-
czynnikiem przewodzenia 
ciepła, dzięki czemu znajdzie 
zastosowanie przede wszyst-
kim do izolacji ścian i stro-
pów. Ponadto surowce polio-
lowe z oleju posmażalniczego 
mogą być wykorzystane do 
otrzymywania również pia-
nek elastycznych i innych 
materiałów poliuretanowych 
— uzupełnia dr Kurańska.

Sebastian Wach

Wyższa Szkoła 
Ekonomii i Innowacji  
uczelnią przyszłości

Innowacyjne 
oprogramowanie

Dr inż. Maria Kurańska 
„Zasłużonym dla 
Inteligentnego 
Rozwoju”

R ozmowa z mgr. inż. 
Michałem Kalisiakiem  

z Politechniki Warszawskiej. 

Czy znajomość właściwości 
dielektrycznych materiałów, 
w tym cieczy jest potrzeb-
na? Jeśli tak to jakie dziedzi-
ny obejmuje?
Znajomość przenikalności elek-
trycznej materiałów jest kluczo-
wa w wielu dziedzinach nauki, 
techniki i przemysłu jak np. 
medycyna, biologia, chemia, 
elektronika, rolnictwo, wojsko. 
Czy przy produkcji żywności 
i wydobywaniu ropy naftowej. 

Na czym głównie skupiacie 
się w swoich badaniach?
Wraz z promotorem, dr. 
Wojciechem Wiatrem, zajmu-
jemy się pomiarami przeni-
kalności elektrycznej cieczy 
w paśmie mikrofalowym. Na 
gigahercowych częstotliwo-
ściach kluczowe są poprawna 
kalibracja analizatora i mate-
matyczne usunięcie otoczenia 
próbki (umieszczonej w głowi-
cy pomiarowej) w celu „wyłu-
skania” szukanych wielkości 
z surowych pomiarów.

Główny cel projektu?
Głównym celem projektu jest 
opracowanie nowych algoryt-
mów do obróbki pomiarów, 
które umożliwią pominięcie 
wspomnianej kalibracji, która 

zawsze jest obarczona błędem 
i wymaga kosztowych wzorców. 
Uwzględniamy również wpływ 
nieidealności mierzonej próbki 
— menisk na powierzchni cieczy 
— a tym się jeszcze nikt nie zaj-
mował. Pracujemy także nad no-
wymi głowicami do pomiarów.

Na co może wpływać wy-
pracowanie nowych metod 
pomiarowych i głowic testo-
wych?
To, o co walczymy, to dokład-
ność pomiaru, jego prostota, 
większy zakres częstotliwości 
i zmniejszony koszt wyposaże-
nia niezbędnego do pomiarów. 

Jakie są dalsze plany?
Planujemy dalej opracowywać 
coraz dokładniejsze metody po-
miarowe, tworzyć modele cie-
czy w zależności od np. stęże-
nia, temperatury oraz zająć się 
pomiarami mikrocieczowymi. 

Afiliacja: Politechnika Warszaw-
ska, Wydział Elektroniki i Technik 
Informacyjnych, Instytut 
Systemów Elektronicznych.
Projekt „Opracowanie nowej 
metody pomiarowej do cha-
rakteryzowania właściwości 
elektrycznych cieczy w paśmie 
mikrofalowym bez potrzeby 
kalibracji” finansowany jest przez 
Narodowe Centrum Nauki, nr rej.: 
2020/37/N/ST7/04046, konkurs 
PRELUDIUM.  Sebastian Wach

L uminofory to materiały 
nieorganiczne, których 

szczególną cechą jest zdolność 
emitowania światła pod wpły-
wem stymulacji zewnętrznej 
wprowadzającej do układu 
odpowiedni nadmiar energii.

Luminofory spotykamy 
w bardzo wielu zastosowa-
niach, w nowych technolo-
giach, których używa każdy 
z nas. Bardzo dobrymi przy-
kładami będą tutaj telewizory, 
wyświetlacze różnego rodzaju, 
telefony komórkowe, tzw. LED-
owe latarki. Wykorzystywane 
są także w oświetleniu takim 
jak w naszych domach, biu-
rach, bądź w nowoczesnych 
samochodach, na przykład 
reflektory LED-owe oraz ich 
bardziej zaawansowana forma 
— reflektory matrycowe, czy — 
jeszcze bardziej dziś rzadkie 
reflektory laserowe. W tych 
rozwiązaniach wykorzystuję 
się właśnie luminescencję i lu-
minofory. 

— Nie zapominajmy też 
o diagnostyce medycznej, 
gdzie sercem wielu urządzeń 
jest materiał luminescencyj-
ny, czyli luminofor właśnie. 
Jednym z potencjalnych za-
stosowań przyszłości jest dia-
gnostyka połączona z terapią 
nowotworów, w tym na pozio-
mie pojedynczych komórek, 
lub bardzo małych ich sku-
pisk. Innym zastosowaniem 

przyszłości, choć wydaje się, 
że nieodległym jest zdalny, 
bezkontaktowy pomiar tem-
peratury niepodatny na za-
kłócenia przez różne czynniki, 
na przykład przez zewnętrz-
ne pole elektromagnetyczne, 
mówi prof. Eugeniusz Zych 
z Uniwersytetu Wrocławskiego 
związany z projektem 
„Termometria luminescen-
cyjna — nowe podejście do 
zwiększenia zakresu, czułości 
i dokładności pomiarów”.

— Celem projektu jest na-
ukowe poznanie i zrozumienie 
możliwości pomiaru tempera-
tury z wykorzystaniem lumine-
scencyjnych granatów z dużą 
dokładnością (małym błędem) 
i czułością, a przy tym w szero-
kim zakresie temperatur. W tej 
chwili doszliśmy do zakresu 10-
700 K, ale rozpoczynamy już 
wytwarzanie termometrów lu-
minescencyjnych, które będą 
oferować pomiar przynajmniej 
do 1000 stopni C. Część badań 
wykonamy, dzięki współpracy 
z kolegami z zagranicy ograni-
czenie wynika jedynie z bra-
ku możliwości takich badań 
w jeszcze wyższych temperatu-
rach w naszym laboratorium. 
Problem już rozwiązaliśmy, 
bo mamy kolegów w różnych 
krajach, którzy doceniają nasze 
badania. Mamy powody do ta-
kiego optymizmu.

Sebastian Wach

R ozmowa z Ireneuszem 
Baranowskim, zastępcą 

dyrektora Instytutu Badań 
Edukacyjnych (IBE) ds. Zintegro-
wanego Systemu Kwalifikacji.

Panie dyrektorze, kiedy po-
wstał i czym jest Zintegrowany 
System Kwalifikacji?
Stworzenie Zintegrowanego 
Systemu Kwalifikacji zainicjowała 
ustawa z 2015 r. Polska dołączyła 
wówczas do grona innych unij-
nych krajów, które wcielają w ży-
cie rozmaite rozwiązania oparte 
na ramach kwalifikacji. ZSK 
gromadzi, opisuje i porządkuje 
informacje na temat kwalifikacji.

Czy ten system to odpowiedź 
na potrzeby rynku pracy? 
ZSK doskonale odpowiada na 
zapotrzebowania rynku pracy, 
w zakresie rozwoju i zapewnie-
nia odpowiedniej jakości kwa-
lifikacji kadr dla nowoczesnej 
gospodarki. 

Ten system ma podnieść 
w dalszej perspektywie po-
ziom kapitału ludzkiego?
Zdecydowanie, ponieważ uła-
twia pracodawcy proces rekru-
tacji i obniża jej koszty dzięki 
możliwości łatwego rozpozna-
nia faktycznych umiejętności 
potencjalnego pracownika. 

W ramach systemu dzia-
ła również Zintegrowany 

Rejestr Kwalifikacji? Jak 
można go zdefiniować? 
Zintegrowany Rejestr Kwali-
fikacji to „serce” systemu, po-
nieważ gromadzi informacje 
o wszystkich kwalifikacjach włą-
czonych do ZSK i zapewnia do 
nich dostęp każdemu Polakowi, 
dzięki stronie kwalifikacje.gov.pl. 

W ramach jednego z projektów 
wdrażane są innowacje pro-
duktowe, proszę o przykład.
Warto wspomnieć o „digitali-
zacji osiągnięć”, czyli Systemie 
Odznaka+. Pod tą nazwą kryją 
się odznaki cyfrowe w stan-
dardzie Open Badges, które 
pozwalają, w formie jednego 
znaku graficznego, zaprezento-
wać osiągnięcia, umiejętności 
i kwalifikacje jego posiadacza.

To nie jedyna innowacja, którą 
IBE wdraża. Dobrym przykła-
dem jest chyba projekt ZSK4?
W ramach partnerstw, kluczo-
wych dla projektu ZSK 4, a nawią-
zywanych w całym kraju przez 
IBE, wspieramy rozwój kwalifika-
cji przyszłości w branżach inno-
wacyjnych. Na szczególną uwagę 
zasługują m.in. te z obszaru elek-
tromobilności, IT, morskiej ener-
getyki wiatrowej, programowania 
robotów przemysłowych czy dro-
nów. Dzięki pracy Regionalnych 
Centrów ds. ZSK i wspierania LLL 
możemy realnie wpływać na roz-
wój społeczeństwa.

Aby pomiary  
były dokładne

Świat chemii  
— luminofory

ZSK dla rynku pracy


